

Award and Plaque.

The First Kamchatka Expedition. 300 Years.

Three hundred years ago, following the decree of Emperor Peter the Great, two detachments—led by Alexei Chirikov and Vitus Bering—set out from St. Petersburg in February 1725, with a slight difference in their departure times. They reunited in Vologda and continued eastward under the command of Captain 1st Rank Bering. The basis for the decree was the explorations and discoveries made by Vologda explorers V.V. Atlasov, S.I. Dezhnev, and their fellow countrymen from Veliky Ustyug in Chukotka and the Kuril Islands, as well as the expeditions of F.F. Luzhin and I.M. Yevreinov. In Peter's secret instructions for the First Kamchatka Expedition, it was specified to build one or two boats in Kamchatka and to sail "along the land that goes north... to look for where Asia meets America." The expedition concluded in 1730.

The award is issued for radio contacts with the mobile radio station of the Vologda regional branch of the “Russian Geographical Society” RN1QL/P along the route of the First Kamchatka Expedition through the Vologda region, as well as with radio amateurs of the Vologda area. The award has three classes. To receive it, you must score 300, 200, or 150 points, respectively, during the period from June 1 to August 31, 2025.

The RN1QL/P station will be on the air during events held at district museums along the route:

- Vologda District Local History Museum, Kubenskoye village (RDA VO-12)
- House of Peter I, a branch of the Vologda State Museum-Reserve, Vologda (RDA VO-01)
- Sokol District Local History Museum, Kadnikov branch (RDA VO-21)
- Mezhdurechensky Art and Local History Museum, Shuyskoye village (RDA VO-18)
- Seafarers' Museum, Totma Museum Association, Totma (RDA VO-24)
- Nyuksenitsa Local History Museum, Nyuksenitsa village (RDA VO-20)
- Veliky Ustyug State Museum-Reserve, Veliky Ustyug (RDA VO-02)

A contact with RN1QL/P from each district counts (earns points) only once, regardless of band or mode. Each such QSO gives 50 points. Any missing district required for the plaque can be replaced by a radio contact with a historical point on the route—Spaso-Kamenny Monastery (RDA VO-25).

Each QSO with Vologda radio amateurs during the specified period (from any VO district) gives 10 points on any HF band and in any mode.

Activators (Vologda stations) must make 900, 600, or 300 QSOs, respectively, to receive the award.

For making QSOs with all seven museums, a special plaque with the same name is issued. Activators must make 1,000 QSOs for the plaque.

The radio amateur from Vologda who makes the highest number of QSOs receives a special prize, and the Top 5 will receive Organizer Certificates from the Vologda branch of the Russian Geographical Society.

The awards are free. They are issued electronically on the platform **hamlog.online** Plaque — via RW3DD.

“The journey of our first and most famous navigator, Bering, is truly worthy of special respect. Although this honorable man sailed 236 years after Columbus, he has an equal right to the gratitude of those who employed him in service. Bering, in turn, discovered a new land for them, which later became a rich source of industry and expanded the trade and navigation of Russians.”

Vasily Berkh

Диплом и плакетка Первая Камчатская экспедиция. 300 лет.

Триста лет назад, согласно указу императора Петра Первого, в феврале 1725-го года с небольшим разрывом по времени из Санкт-Петербурга выдвинулись два отряда: Алексея Чирикова и Витуса Беринга. В Вологде они воссоединились и продолжили путь на восток под командованием капитана 1-го ранга Беринга. Основанием указа послужили изыскания и открытия, совершенные вологодскими землепроходцами В.В. Атласовым, С.И. Дежневым и их земляками из Великого Устюга на Чукотке и островах Курильской гряды, а также экспедициями Ф.Ф. Лужина и И.М. Евреинова. В петровской секретной инструкции для Первой Камчатской экспедиции указывалось построить на Камчатке один или два бота и на них плыть «возле земли, которая идет на норд...искать, где Азия сошлась с Америкой». Экспедиция завершилась в 1730 году.

Диплом выдается за радиосвязи с передвижной радиостанцией Вологодского регионального отделения «Русского Географического Общества» RN1QL/P с маршрута движения Первой Камчатской экспедиции по территории

Вологодской области и с радиолюбителями Вологодчины. Диплом имеет три степени. Для его получения необходимо набрать, соответственно, 300, 200 и 150 очков в период с 1 июня по 31 августа 2025 года.

Станция RN1QL/P будет выходить в эфир во время мероприятий, проводимых в районных музеях по пути следования:

- Вологодский районный краеведческий музей, с. Кубенское (RDA VO-12)
- Дом Петра 1, филиал Вологодского государственного музея-заповедника, г. Вологда (RDA VO-01);
- Краеведческий музей Сокольского округа, филиал в г. Кадников (RDA VO-21);
- Междуреченский художественно-краеведческий музей, с. Шуйское (RDA VO-18);
- Музей мореходов, Тотемское музейное объединение, г. Тотьма (RDA VO-24);
- Нюксенский краеведческий музей, с. Нюксеница (RDA VO-20);
- Великоустюгский государственный музей-заповедник, г. Великий Устюг (RDA VO-02).

Связь с RN1QL/P из каждого района засчитывается (дает очки) только один раз, независимо от диапазона и вида излучения. За связь с ней начисляется 50 очков. Любой недостающий район для получения плакетки может быть заменен радиосвязью с исторической точкой маршрута - Спасо-Каменным монастырем (RDA VO-25).

Каждое QSO с вологодскими радиолюбителями в указанный период (из любых районов VO) дает по 10 очков на любом КВ диапазоне различными видами излучения.

Активаторам (вологодским станциям) необходимо для получения диплома провести, соответственно, 900-600-300 связей.

За проведение QSO со всеми семью музеями выдается одноименная плакетка. Активаторам - за проведение 1000 связей.

Вологжанин, установивший максимальное число радиосвязей, награждается специальным призом, а Топ-5 - дипломами Организатора мероприятия, ВОО «Русское Географическое Общество».

Дипломы бесплатные. Выдаются в электронном виде на платформе hamlog.online
Плакетка – via RW3DD.

«Путешествіе перваго и знаменитаго мореплавателя нашего Беринга достойно особеннаго уваженія. Хотя почтенный мужъ сей и плаваль чрезъ 236 лѣтъ послѣ Колумба, но имѣеть равное съ нимъ право на признательность употребившихъ его на службу. Берингъ открыль имъ въ послѣдствіи новую страну, которая доставила богатый источникъ промышленности и разпространила торговлю и мореплаваніе Россіянъ».
Василій Берхъ.